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رئیس هیئت رئیسه صندوق بازنشستگی نفت خبر داد
 درآمد یک میلیارد دلاری صندوق بازنشستگی نفت 

از محل بهره وری و رفع موانع تولید
رئیس هیئت رئیسه صندوق های بازنشستگی صنعت نفت گفت: این صندوق 
پارسال نسبت به سال 1400 حدود یک میلیارد دلار بدون سرمایه گذاری اضافه 
درآمد ایجاد کرده و این موضوع در تعادل پایداری مصارف صندوق تأثیرگذار 

بوده است.
عبدالحسین بیات با اشاره به بیانات رهبر معظم انقلاب اسلامی درباره دوره بازنشستگی بیان کرد: 
اگر وضع بازنشستگان خوب باشد این پیام را به شاغلان می رساند که آینده خوبی در انتظار آنهاست 
و ایمان داشتن به آینده و امیدوار بودن به افق پیشرو دو بحث مهمی است که می تواند در نوع و 
سبک زندگی و کارشان مؤثر باشد و این موضوع برای صنعت نفت به عنوان بخش مهم و پیشران 
اقتصاد کشور بسیار مهم است.وی افزود: امیدوار بودن به آینده و وضع بازنشستگان صنعت نفت از 
منظر پرداخت متناسب با کسور به عهده صندوق بازنشستگی است و با توجه به اینکه این صندوق 
یک مؤسسه مستقل اداری، حقوقی و مالی است، هیچ گونه وابستگی به دولت ندارد از این رو با 
گذشت 76 سال از عمر این صندوق تاکنون هیچ گونه کمکی اعم از مالی، اداری و امور بازنشستگان 

از دولت و وزارت نفت از جنبه دولتی نگرفته است.
رئیس هیئت رئیسه صندوق های بازنشستگی صنعت نفت اظهار کرد: برای تحقق اهداف صندوق 
بازنشستگی صنعت نفت نیازمند منابع مالی کافی هستیم، از این رو رویکرد بنگاه اقتصادی را برای 
این صندوق انتخاب کردیم. در این رویکرد همه موارد باید با مؤلفه های ملی و بین المللی انطباق 
داشــته باشد از جمله حداکثرسازی تابع هدف که کل مجموعه به ویژه بخش اقتصادی صندوق 
بازنشستگی نفت موظف است طبق اساسنامه سرمایه بازنشستگان را حفظ و حداکثرسازی کند.بیات 
با اشاره به اینکه مولدسازی برای هر بنگاه اقتصادی موضوعی مهم و حیاتی است، گفت: ما از مسیر 
مولدسازی شرایطی را فراهم می کنیم که پایداری صندوق بازنشستگی نفت را تضمین کند. صندوق 
بازنشستگی صنعت نفت افزون بر مستقل بودن، ماهیت بین نسلی و بیمه ای نیز دارد.وی با بیان 
اینکه صندوق بازنشستگی صنعت نفت حدود 10 میلیارد دلار در پروژه های مختلف سرمایه گذاری 
کرده است، افزود: بعضی از این پروژه ها به دلیل سبک مدیریتی گذشته دارای نرخ رشد متعارف ملی 
و بین المللی نبودند که با تشکیل شورای عالی پروژه ها و برگزاری نشست های کنترل و رفع موانع، 
پیشرفت پروژه ها به صورت ماهانه ارزیابی شد و پیشرفت بعضی از پروژه ها را از 0.5 درصد و یک 

درصد به بیش از 4 درصد در ماه رساندیم.
رئیس هیئت رئیسه صندوق های بازنشستگی صنعت نفت با اشاره به گروه شرکت های تولیدی 
تصریح کرد: واحدهای تولیدی یک موضوعی دارند تحت عنوان ظرفیت اسمی، بعضی از واحدهای 
تولیدی ما در سال کمتر از این ظرفیت تولید می کردند، از این رو با تشکیل شورای عالی برنامه ریزی 
و کنتــرل تولید به منظور رفع موانع تولید، برای برنامه های تولید، بازرگانی و فروش این واحدها، 
اقدام های لازم برای مولدسازی سرمایه و افزایش ارزش افزوده و تولید صورت گرفته است.بیات 
اظهار کرد: صندوق بازنشستگی صنعت نفت پارسال نسبت به سال 1400 حدود یک میلیارد دلار 
بدون سرمایه گذاری اضافه و با رفع موانع تولید در مجتمع های تولیدی زیرمجموعه، درآمد ایجاد کرده 

و این موضوع در تعادل پایداری ورودی منابع و مصارف صندوق تأثیرگذار بوده است.
وی با اشاره به توقف فعالیت بعضی شرکت ها و پروژه ها در دوره های گذشته افزود: ایران ال ان جی 
طرحی بود که 2 میلیارد دلار برای آن ســرمایه گذاری و حدود 12 ســال متوقف شده بود که با 
فعال سازی این طرح و از محل به تولید رسیدن نیروگاه برق ایران ال ان جی درآمد ایجاد شده است 
و امسال با بهره برداری از مخازن ال ان جی و ال پی جی که مورد نیاز شرکت ملی گاز ایران است، 
می توانیم به فرآیند تکمیل این پروژه ملی شتاب بیشتری بدهیم تا به امید خدا فاز نخست پروژه در 
افق 1404 نهایی شود.رئیس هیئت رئیسه صندوق های بازنشستگی صنعت نفت گفت: بر اساس 
ارزیابی انجام شده از بعضی شرکت ها، بقای برخی بخش ها ضروری نبود، از این رو برای جلوگیری 
از هزینه اضافی برای صندوق بعضی از این بخش ها را به فروش رساندیم و تعدادی از آنها را منحل 
کردیم و از سوی دیگر شرکت های دیگر و پروژه های با اهمیت را بسیار معنادار تقویت کردیم.بیات 
با بیان اینکه کاهش قیمت و هزینه تمام شده نیز جزو مولدسازی به شمار می آید، تصریح کرد: با 
تدوین و تصویب آیین نامه معاملات، آیین نامه مأموریت های خارجی، تشکیل کمیته های فروش 
ارز و از محل درآمد شرکت های صندوق بازنشستگی سبب پیشبرد مولدسازی در مجموعه این 

صندوق شده ایم.
پایداری در منابع

وی استفاده از اهرم های بازارهای سرمایه و ابزارهای مشتقه را از عوامل مولدسازی دارایی ها و 
تحقق مأموریت های حوزه اقتصادی صندوق بازنشستگی نفت دانست و افزود: صندوق بازنشستگی 
صنعت نفت از بنگاه هایی است که حداکثر استفاده را از بازار سرمایه می کند و این موضوع سبب 
جذب پول های ســرگردان بازار و هدایت آنها به سمت تولید و توسعه می شود، از این رو صندوق 
بازنشستگی به جای استفاده از منابع داخلی از محل منابع دیگران با مولدسازی و ایجاد ارزش افزوده 

که بیشتر آن سهم صندوق است، موجب تضمین پایداری در منابع و مصارف صندوق می شود.
بهبود فرآیند و حفظ دارایی ها

رئیس هیئت رئیسه صندوق های بازنشستگی صنعت نفت گفت: در گذشته مازاد بعضی از منابع 
صندوق به اوراق بهادار تبدیل می شد و با توجه به نرخ تورم و نوسانات نرخ ارزی که اکنون در کشور 
وجود دارد، این اوراق به اندازه کافی رشد نمی کرد و تکلیفی که اساسنامه برای حفظ و افزایش سرمایه 
صندوق معین کرده محقق نمی شد. ما در صندوق بازنشستگی صنعت نفت این مسیر را تغییر دادیم 
و نه تنها به سوی اوراق بهادار نرفتیم بلکه خودمان منتشرکننده اوراق بهادار شدیم.بیات با اشاره 
به نگهداری کوتاه مدت منابع مالی در صندوق بازنشستگی صنعت نفت ادامه داد: درگذشته مازاد 
کسورات پس از پرداخت مستمری بازنشستگان وارد بخش اقتصاد می شد، اما هم اکنون کسری 
تأمین مستمری، از سود اقتصادی شرکت ها تأمین می شود. مستمری قابل پرداخت امسال صندوق 
بازنشســتگی نفت حدود 35 هزار میلیارد تومان اســت که بخش عمده این مبلغ از طریق سود 
شرکت ها پرداخت می شود، لیکن به جهت مولد ماندن و بهره مند شدن این مبلغ )بیش از 15 همت(، 
به اندازه نیاز ماهانه مستمری ها به صندوق هدایت شده و مابقی به عنوان سرمایه در گردش طرح های 

در حال احداث، از پیشرفت آنها حمایت می کند.
وی درباره علل ناترازی منابع ورودی و خروجی صندوق ها افزود: با بازنشســته شــدن سالانه 
همکارانی که با واگذاری شرکت های پتروشیمی و پالایشگاه های نفتی و ... به صندوق می پیوندند و 
مستمری بگیر می شوند، کسورات افرادی که به جای ایشان در واحدهای یادشده جذب کار می شوند، 
دیگر وارد صندوق نفت نمی شود و به صندوق تأمین اجتماعی واریز می شود. از این رو مصارف و 
مستمری صندوق افزایش می یابد، همچنین دیگر رویکرد دولت ها توسعه سازمان ها و وزارت نفت 
نیست، بلکه رویکرد دولت کوچک سازی بدنه دولت است، بنابراین استخدام جدید آن چنانی هم در 
سال های اخیر انجام نشده است، بنابراین کسورات ناشی از شاغلان سال به سال رو به کاهش است 

از این رو ناترازی از محل سود سرمایه گذاری ها به امید خدا تأمین می شود.
خرید منابع قابل اطمینان

رئیس هیئت رئیسه صندوق های بازنشستگی صنعت نفت گفت: در افق سال 1404 به بعد نرخ 
بازنشستگی به طور قابل توجهی افزایش می یابد. از این رو برای جبران ناترازی و پرداخت مستمری 
بازنشستگان در آن افق تصمیم به خرید بلوک 12 درصدی هلدینگ خلیج فارس گرفتیم. با خرید 
ایــن بلوک منابع قابل اطمینانی برای حفظ تعادل بین منابع و مصارف صندوق ها فراهم خواهد 
شد.بیات با اشاره به ظرفیت های هلدینگ خلیج فارس تصریح کرد: پارسال حدود 85 درصد ظرفیت 
اسمی در این هلدینگ تولید انجام شد که اگر این ظرفیت را بدون نیاز به یک ریال سرمایه گذاری 
 جدید به 100 درصد برسانیم، حدود 8 میلیون تن تولید اضافه خواهیم داشت که می تواند حدود

 5 میلیارد دلار درآمدزایی اضافه آن شرکت و به تبع صندوق ها شود.
وی بحث رویکرد توسعه زنجیره ارزش را سبکی جدید و مهم دانست که بدون سرمایه گذاری 
روی زیرساخت های اصلی هلدینگ خلیج فارس می تواند حلقه های جدید تولید را در این هلدینگ 
شکل دهد و با افزایش تولید درآمدی را برای صندوق بازنشستگی صنعت نفت و دیگر سهامداران 
ایجاد کند.رئیس هیئت رئیسه صندوق های بازنشستگی صنعت نفت اظهار کرد: رویکرد مولدسازی 
پروژه در هلدینگ خلیج فارس موضوعی مهم است. بعضی پروژه ها در هلدینگ خلیج فارس روند 
پیشرفت کندی دارند که می توان با نظارت فعال و مؤثر این روند را افزایش داد تا واحدها زودتر به 

تولید برسند و باعث درآمدزایی صندوق شوند.
بیات با بیان اینکه هلدینگ خلیج فارس باید به مصرف کننده نهایی وصل شود و دست واسطه ها را 
در بازارهای صادراتی قطع کند، افزود: این هلدینگ به عنوان بزرگ ترین بنگاه اقتصادی کشور اعتبار 
بالایی دارد که می تواند به عنوان بازوی صنعت نفت در توسعه میدان های نفتی و توسعه و تکمیل 

زنجیره ارزش صنعت نفت کمک کند.
پتروشیمی نخل آسماری تا پایان امسال به بهره برداری می رسد

وی با اشــاره به پروژه های صندوق بازنشستگی صنعت نفت اظهار کرد: بعضی از این پروژه ها 
مانند پتروشیمی نخل آسماری تا پایان امســال به بهره برداری می رسد تا با جمع آوری گازهای 
مشعل و تبدیل آنها به مواد پتروشیمی درآمدزایی داشته باشیم.رئیس هیئت رئیسه صندوق های 
بازنشستگی صنعت نفت گفت: پروژه های پتروپالایش کنگان، سه واحد پلی اتیلن سنگین، یک 
واحد یوتیلیتی آفسایت و فاز یک مخازن 6 پروژه ای است که در عسلویه و دو پروژه در نفت سپاهان 
در نیمه سال آینده به بهره برداری می رسد که در مجموع 4 میلیارد دلار در آن سرمایه گذاری شده 
است و با بهره برداری این پروژه ها حدود 3 میلیارد دلار به درآمد صندوق اضافه می شود.بیات افزود: 
با شفاف سازی و شناسایی فرآیندهای معیوب، فرآیندهای پنهان و فرآیندهایی که همراه مفاسد بود، 
تعیین آیین نامه ها، دستورعمل ها و کمیته های مشخص برای اینها و خارج کردن عمده ای موارد از 
اختیار تک نفره به خرد جمعی در بحث شفاف سازی کارهای مثبتی در صندوق انجام شده است.وی 
تقویت فروش های صادراتی، قرار دادن بعضی واحدها در زنجیره ارزش، تشکیل کارگروه وصول 
مطالبات، افزایش تولید بیش از ظرفیت اسمی نفت سپاهان، پتروشیمی خارک، دو پالایشگاه کنگان 
و نفت جی، تعریف تعدادی پروژه جدید، گرفتن مالکیت ازدست رفته بعضی شرکت ها را از اقدام های 

صندوق بازنشستگی صنعت نفت برای افزایش تیراژ تولید و افزایش درآمد دانست.
رئیس هیئت رئیسه صندوق های بازنشستگی صنعت نفت با اشاره به حضور فعال این صندوق در 
بخش های مختلف اظهار کرد: صندوق بازنشستگی صنعت نفت در جایگاهی نیست که ادغام شود 
و این موضوع منتفی شده است. صندوق ها زمانی موفق هستند که وابستگی خود را از دستگاه های 
دولتی قطع و با تغییر رویکردهای مدیریتی و با تولید ثروت و منابع بتوانند بازنشستگان خودشان را 

به طرز مطلوبی اداره کنند.

خبر

محدودیتی برای سوخت گیری وجود ندارد سهم ایران از نفت و گاز میادین مشترک افزایش می یابد
مدیرعامل پالایش و پخش: طبق اعلام صندوق توسعه ملی

مدیر ارزیابی و ســرمایه گذاری داخلی صندوق توسعه ملی 
گفت: با توجه به اینکه ایران در حوزه برداشت از میادین نفتی 
و گازی بعضا از کشورهای همسایه عقب تر است، مذاکراتی 
را با شرکت نفت به منظور سرمایه گذاری صندوق توسعه ملی 
در میادین مشترک انجام داده ایم. صادرات این بخش نیز در 
قالب طلب صندوق توسعه ملی از دولت و شرکت نفت انجام 

می پذیرد.
مجید شکرالهی اظهار کرد: ایران در حوزه برداشت از میادین نفتی و گازی از 
کشورهای همسایه بسیار عقب تر است. به دلیل شرایط تحریم، منابع ارزی به 
صورت مداوم به حوزه سرمایه گذاری بازنگشته و سرمایه گذاری دچار مشکل 
شده است.وی افزود: بر این اساس با توجه به اینکه بخشی از درآمدهای نفتی 
سهم صندوق توسعه ملی است، توسعه میادین نفتی و گازی برای این صندوق 
یک مشارکت دو سر برُد محسوب می شود؛ چراکه با تحقق این موضوع، هم 
به کشور در زمینه توسعه میادین کمک می شود، هم درآمد صندوق تضمین 
خواهد شد، همچنین دولت می تواند بدهی خود به صندوق توسعه ملی را تسویه 
کند.شکرالهی از مذاکره بین صندوق توسعه ملی با شرکت نفت درمورد توسعه 
میادین نفتی و گازی خبر داد و گفت: در این راستا ممکن است در چند میدان 
در قالب قرارداد IPC توســط صندوق توسعه ملی سرمایه گذاری صورت 
بگیرد. درواقع قراردادهای IPC برخی از میادین هدف، قبلا امضا شده است 

و صندوق به اجرایی شدن این قراردادها کمک می کند.
مدیر ارزیابی و سرمایه گذاری داخلی صندوق توسعه ملی افزود: طی سال های 
گذشــته قراردادهای IPC متعددی امضا شده است که قرار است با مدل 
مشارکت طراحی شــده در این قراردادها، موضوع مشارکت جلو رود. درواقع 

صندوق توســعه ملی قصد انجام همه کارها را ندارد و موضوعات مدیریتی 
و فنی را باید شــرکت های E&P که دارای تخصص و دانش فنی هستند 
انجام دهند. هدف صندوق توســعه ملی بازگشت منابع ارزی خود، اخذ سود 
مناســب و کمک توسعه به کشور بوده و دراین نوع مشارکت، کمک به این 
شرکت های تخصصی نیز اتفاق می افتد. شکرالهی با بیان اینکه هدف این 
صندوق ســرمایه گذاری زنجیره ای است، توضیح داد: هدف صندوق توسعه 
ملی این اســت که به جای آنکه به صورت پراکنده و در حوزه های نامرتبط 
و مجزا سرمایه گذاری کند، سرمایه گذاری را به صورت زنجیره ای انجام دهد. 
برای مثال برای ورود به طرح های پتروشــیمی به منظور کاهش ریســک 
ســرمایه گذاری در این طرح ها از جمله کمبود خوراک، تامین آب و برق، در 
زنجیره بالادســت پتروشیمی نیز سرمایه گذاری کرده و آب، برق و گاز مورد 
نیاز را نیز در قالب سرمایه گذاری های تخصصی اقتصادی مستقل، تامین کند.

بنا بر اعلام صندوق توسعه ملی، وی با تاکید بر اینکه این صندوق مدل های 
متنوعی را متناسب با صنعت، ریســک مترتب بر آن و مدل کسب وکار آن 
برای سرمایه گذاری طراحی کرده است که می تواند منافع خود را حفظ کند، 
گفت: هدف صندوق توسعه ملی سهامداری در هیچ شرکتی نیست، صندوق 
در مقطع زمانی محدود و کنترل شــده ای وارد طرح ها شده و پس از مدتی 
از آن خارج می شــود. این موضوع که صندوق توسعه ملی قصد دارد به یک 
مجموعه سرمایه گذاری مانند سایر مجموعه سرمایه گذاری کشور تبدیل شود 
برنامه صندوق نبوده و با طراحی مدل های متنوع مشارکتی همچون انواع مدل 
مشارکت در محصول )مانند برداشت محصول Off-take و مشارکت در 
 ،)Revenue Share( مشارکت در درآمد ،) Product Sharing تولید
مشــارکت در سود )Profit Share(، صندوق پروژه ارزی، لیزینگ ارزی، 
قراردادهای مبتنی بر اختیار خرید و فروش )Pull & Put Options( و 
مدل های متنوع دیگری متناسب با نوع صنعت، مدل کسب و کار، ریسکهای 

مترتب، ساختار مدیریت و شرکاء طرح و ...  اقدام خواهد کرد.
مدیر ارزیابی و سرمایه گذاری داخلی صندوق توسعه ملی افزود: درواقع صندوق 
توسعه ملی لزوما سهامدار شرکت نمی شود و سهامداری در طرح به صورت غیر 
کنترلی برای طرح های محدود قابل عرضه در بورس در مدت زمانی مشخص 
و به منظور جذب ارزش افزوده ناشی از عرضه در بورس و با هدف توسعه بازار 
سرمایه خواهد بود و در مدیریت طرح صندوق دخالت نمی کند، فقط به منظور 
بحث نظارتی خود با استفاده از مدل های مناسب، هوشمندانه اقدام به نظارت بر 

مصارف پروژه در راستای اهداف پروژه خواهد کرد.

مدیرعامل شرکت پالایش و پخش فرآورده های نفتی اظهار 
کرد: محدودیتی در حوزه سوخت گیری جایگاه ها وجود ندارد و 

کارت های اظرار را افزایش دادیم تا مشکلی ایجاد نشود.
جلیل ســالاری دیروز در مراسم طرح کیفی سازی نفت کوره و تولید کک 
سوزنی با استفاده از دانش فنی پژوهشگاه صنعت نفت در پاسخ به سوال ایسنا 
در خصوص محدودیت سقف سوخت گیری در جایگاه های سوخت اظهار کرد: 
محدودیتی در حوزه سوخت گیری جایگاه ها وجود ندارد با توجه به اینکه کارت 
سوخت را در اختیار همه مردم قرار داده ایم کارتی را به عنوان کارت اضطرار در 

جایگاه های سوخت پیش بینی کرده ایم.
وی اضافه کــرد: تعداد کارت ها را افزایش داده ایــم اما قطعا باید در حوزه 
کارت های جایگاه ها تراکنش را کنتــرل کنیم چرا که هر چه میزان کارت 
جایگاه ها را افزایش دهیــم با توجه به اینکه قیمت نرخ دوم با کارت اعتبار 

یکسان است باید فرهنگ سازی صورت گیرد.
مدیرعامل شرکت پالایش و پخش فرآورده های نفتی با اشاره به بند »ب« 
قانون بودجه سال 1402 در تبصره 14 باید این فرهنگ سازی ایجاد شود که 
مردم از کارت های خود استفاده کنند، گفت: در کارت های سوخت شخصی 
210 لیتر وجود دارد که ظرفیت قابل قبولی اســت و در شرایط اضطرار نیز 
می تواند از کارت های جایگاه استفاده کنند. سالاری اظهار کرد: تعداد کارت های 

جایگاه ها را اضافه کرده ایم تا چالشی در این بخش وجود نداشته باشد.
وی در خصوص ناترازی بنزین گفت: در حال حاضر شــرایط مساعد است 
و مشکل خاصی نداریم در بخش نفت گاز نزدیک به پنج میلیارد متر مکعب 
ذخیره سازی در نیروگاه ها انجام داده ایم. پیشنهاد داده ایم که بخشی صادر شود 
و اکنون صادرات نفت گاز را پیش بینی کرده ایم که یکی دو محموله نیز اتفاق 

افتاده است.
مدیرعامل شرکت پالایش و پخش فرآورده های نفتی با اشاره به تمهیدات در 
نظر گرفته شده برای اربعین نیز تصریح کرد: برای زواری که در مسیر هستند 
هم جایگاه ها را تجهیز و هم جایگاه های سیار را مجهز کرده ایم و تاکنون نیز در 

این بخش با مشکلی مواجه نبودیم.
سالاری میزان مصرف بنزین را به طور میانگین حدود 114 میلیون لیتر عنوان 

و اظهار کرد: در خصوص واردات نیز باید گفت که مکانیزم ما سوآپ است.
مدیرعامل شرکت پالایش و پخش فرآورده های نفتی با تاکید بر این که هیچ 
برنامه ای برای افزایش قیمت بنزین نداریم، گفت: موضوع افزایش قیمت بنزین 

شایعاتی است که برخی از رسانه ها در بیرون از کشور مطرح می کنند.

وی با بیان اینکه یک زمان بخش فرسودگی تجهیزات مطرح بود در حالی 
که ما در حوزه تجدیدپذیرها دانش فنی و ســاخت داخل را به روز کردیم و 
دستاوردهای زیادی را در این بخش ها به دست آورده ایم، تصریح کرد: در حوزه 

کارت خوان ها نیز به راحتی می توانیم وضعیت کارت خوان ها را پایش کنیم.
سالاری اضافه کرد: زمانی که کار را در مجموعه پالایش و پخش آغاز کردیم 
تنها 9000 کارت سوخت وجود داشت، اما فقط در سال گذشته چهار میلیون 
کارت صادر کردیم. علاوه بر این 25 تا 30 درصد از کارت خوان ها دچار مشکل 

بود که اکنون این عدد به طور میانگین به سه تا پنج درصد رسیده است.
مدیرعامل شــرکت پالایش و پخش فرآورده های نفتی با بیان این که در 
سنوات گذشته نیز رسانه های بیگانه با تبلیغاتی که انجام می دادند قصد داشتند 
اذهان عمومی را تشویش کنند، گفت: موضوع افزایش قیمت بنزین توسط وزیر 
نفت و مسئولین نظام رد شده و قطعا بحث مدیریت مصرف بنزین وجود دارد.

وی با بیان اینکه میزان مصرف بنزین در کشور بالا است اظهار کرد: نیاز است 
که ظرفیت های دیگری را ایجاد کنیم یعنی بتوانیم خودروهای فرسوده را از رده 

خارج و میزان مصرف خودروهای موجود را کاهش دهیم.
سالاری با بیان این که حدود 60 میلیارد دلار سالانه در بخش حمل و نقل 
سوخت می سوزانیم، تصریح کرد: اگر بتوانیم بخشی از این عدد را در بخش 
صادرات ببریم این منابع می تواند در داخل کشــور مصرف و صرف اجرای 

طرح ها، پروژه ها و تکمیل زنجیره ارزش شود.
مدیرعامل شرکت پالایش و پخش فرآورده های نفتی اضافه کرد: به دنبال 
اضافه شدن پتروپالایشگاه ها هستیم یعنی باید به سمتی برویم که خوراک 
صنعت پتروشیمی را افزایش دهیم که برای این کار نیاز به فرهنگ سازی 

است.

وزیر نفت ضمن بیان اقدامات وزارت نفت از زمان 
شروع دولت سیزدهم گفت: با ابتکار متخصصان 
صنعت نفــت و جابجایی ســکوی پارس جنوبی 
نزدیک 800 میلیــون دلار صرفه جویی در همین 
مرحله صورت گرفته به اضافه اینکه 4 سال زودتر 

پروژه را انجام داده ایم.
جواد اوجی، وزیر نفت درباره توسعه فاز 11 پارس جنوبی گفت: 
قراردادها مدام دست به دست می شد و همه نگاه ها این بود که 
از ظرفیت و توان شــرکت های خارجی برای توسعه این میدان 
استفاده کنند. قراردادهایی با شرکت توتال فرانسه، شرکت چینی و 
شرکت پتروپاس، که زیر مجموعه وزارت نفت است، بسته بودند 
که با بحث تشدید تحریم ها شرکت توتال بدون رفت. بعد از آن 
هم هیچ اقدامی روی این فاز صورت نگرفت. فقط اطلاعات را 

بردند.
وزیر نفت درباره ویژگی های فاز 11 پارس جنوبی اظهار کرد: در 
شروع دولت سیزدهم، یکی از بحث های کلیدی ما در وزارت نفت 
توسعه این میدان بود. همه فازهای پارس جنوبی تکمیل شده بود 
به جز این فاز که بسیار مهم بود؛ زیرا از نظر جغرافیایی در مرز قرار 
گرفته بود و عمق هریک از آن تقریباً 4هزار متر اســت و چهار 
لایه گازی را در بر می گیرد؛ بنابراین چاه ها می توانند ظرفیت تولید 
بالایی داشته باشند. به همین دلیل برنامه ریزی شده که از این 
فاز 50 میلیون متر مکعب گاز تولید شود. از بیشتر فازهای پارس 
جنوبی 25 تا 27 میلیون متر مکعب گاز تولید می شود و فقط از 
بعضی از فازهای آن 50 میلیون متر مکعب گاز تولید می شود. این 

فاز از نظر موقعیت مخزنی هم موقعیت نسبتاً خوبی دارد.
اوجی گفت: با رفتن شرکت های خارجی و بلاتکلیف ماندن کار، 
متخصصان ما در صنعت نفت و گاز ســاعت ها برای مطالعه و 
 A بررســی وقت گذاشتند. دیدیم که در فاز 12 که سه سکوی
و B و C نصب شده، سکوها بهره دهی کم و توجیه اقتصادی 
ضعیفی دارند؛ به همین دلیل قرار شد سکوی فاز C 12 را جابجا 
کنیم و بگذاریم روی فاز 11 تا هم از نظر زمانی 3 تا 4 سال جلو 
بیفتیم. اگر می خواستیم سفارش ساخت این سکو را بدهیم، قطعاً 
ساخت آن 4 سال طول می کشید؛ زیرا سکوهای پالایشی گاز که 
روی چاه ها قرار می گیرند حکم پالایشگاه های کوچک را دارند. 
وی توضیح داد: کار مهندسی و مطالعات دقیقی انجام دادیم و به 
این نتیجه رسیدیم که با ظرفیتی که داریم می توانیم این کار را 
انجام دهیم و سکو را جابجا کنیم. باید اول چاه های فاز 11 حفاری 
می شد، جکت آن نصب می شد و سکو را روی این موقعیت قرار 
می دادیم. یکی از بحث های مهم لجستیک و جابجایی سکوی 
3200 تُنی بود. خوشــبختانه در حوزه زیر مجموعه وزارت نفت 
کشتی اوشنیک را داشتیم که این قابلیت را دارد که هم لوله گذاری 
در دریا و هم جابجایی سازه های سنگین دریایی را انجام دهد. از 

ظرفیت این کشتی برای جابجایی سازه استفاده کردیم.
اوجی گفت: الحمدلله امروز شاهد بودید که به دست متخصصان 
ایرانی صفر تا صد این کار انجام شد. امروز هم تولید نزدیک به 
7 میلیــون متر مکعب گاز را از این فاز آغاز کردیم که ظرف دو 
سه هفته آینده به 10 میلیون و سپس به 12 میلیون متر مکعب 
خواهد رسید. قبل از زمستان تولید گاز از این فاز به 15 میلیون متر 
مکعب خواهد رسید. فاز 11 پارس جنوبی قابلیت تولید 50 میلیون 
متر مکعب گاز و حتی بیشتر را دارد. با برنامه ریزی همکارانمان 

در شرکت ملی نفت و استفاده از ظرفیت دکل های دریایی و با 
حفاری چاه های فاز 11، در کمتر از یک ســال آینده 50 میلیون 
متر مکعب گاز وارد شبکه گاز سراسری کشور می کنیم به اضافه 
اینکه روزانه 50 هزار بشکه میعانات گازی از این فاز تولید می شود.

اوجی درخصوص دلیل »راهبردی« نامیدن این فاز گفت: این فاز 
ظرفیت مخزنی بسیار مهمی دارد و در نقطه صفر مرزی است و 
هرچه دیرتر بهره برداری از آن را آغاز کنیم، سیال یا گاز به سمت 
کشور همسایه حرکت می کند. اگر افت فشار در سمت ما زیاد 
شود گاز به سمت دیگر فرار می کند. اگر دیرتر درباره این مسئله 
تصمیم می گرفتیم استحصال گاز کمتری شامل حال ما می شد. 
با ابتکار خوبی که انجام دادیم 3 تا 4 سال کار را جلو انداختیم. هر 
لحظه برداشت نکردن از میدان مشترک به معنی برداشت کردن 
بیشتر طرف همسایه است؛ آن هم با کمپانی های قدرتمندی که 
کشــور همسایه به کار گرفته است مثل شل و توتال و بی پی؛ 
ضمن اینکه بحث ناترازی در کشور را داریم. هنگامی که این فاز 
به ظرفیت کامل برسد یعنی وقتی روزی 50 میلیون متر مکعب 
گاز و 50 هزار بشکه میعانات گازی از آن بهره برداری شود سالانه 

5 میلیارد دلار عایدی نصیب کشور می شود.
وزیر نفت افزود: همین گازی که امروز شــروع به بهره برداری 
شد نزدیک به 7 میلیون متر مکعب است. در استان چهارمحال و 
بختیاری که یکی از استان های سرد کشور است مجموع مصرف 
خانگی و تجاری و صنایع و نیروگاه آن در روز بیش از 4 یا چهار و 
نیم میلیون متر مکعب نمی شود یعنی همین امروز دو برابر مصرف 
یکی از استان ها تولید گاز داشتیم. هنگامی که به تولید 15 میلیون 
متر مکعب گاز برســیم می توانیم نیاز 4 یا 5 استان کشور را از 
فاز 11 تأمین کنیم که در زمستان هم بسیار مهم است و بحث 

ناترازی را رفع می کند.
اوجی در خصوص اقدامات دولت سیزدهم غیر از توسعه فاز 11 
پارس جنوبی گفت:خوشبختانه در این دولت بیش از 10 اقدام مهم 
در حوزه پارس جنوبی انجام داده ایم. سال گذشته پالایشگاه فاز 14 
پارس جنوبی را افتتاح کردیم که آن هم نزدیک به 10 سالی بود 
که به کندی پیش می رفت و از پروژه های نیمه تمام و بلاتکلیف 
بود که به بهره برداری رسید و ظرفیت پالایش گاز کشور را 50 
میلیون متر مکعب در روز افزایش داد. خط لوله فاز فاز 16 پارس 
جنوبی هم نیاز به تعمیرات داشت و به همین خاطر میزان برداشت 
از فاز 16 کامل صورت نمی گرفت که همکارانمان در شرکت نفت 
و گاز و شرکت پتروپارس این خط لوله را تعمیر کردند و یک خط 
جدید در کنار آن احداث کردند که امسال 28 میلیون متر مکعب 

را از این خط برداشت خواهیم کرد. همچنین در حال تعمیر فاز 
13 پارس جنوبی هستیم که چند سال پیش به خاطر برخورد یک 
کشتی با آن دچار مشکل شده بود و ان شاءالله در زمستان امسال 

به بهره برداری برسد.
وزیــر نفت ادامــه داد: از اقدامات این دولــت در میدان گازی 
پارس جنوبی بحث شیرین سازی فازهای 2 و 3 میعانات گازی 
بود. میعانات گازی از نظر قیمتی معادل قیمت نفت خام است. 
اگر این میعانات شــیرین باشد به مراتب ارزش آن بیشتر است. 
خوشبختانه شیرین سازی میعانات گازی را شروع کرده ایم و فاز 2 
و 3 به بهره برداری رسیده است. همچنین سیکل نیروگاه حرارتی 
را داشتیم. تقریباً در همه این فازها و پالایشگاه ها در منطقه پارس 
جنوبی تأمین برق را خودمان توسط نیروگاه هایی که احداث شده 
انجام می دهیم و همه ســاله حدود 700 تا 100 مگاوات هم به 

شبکه برق سراسری کمک می کنیم.
اوجی در خصوص رفع مشکل ناترازی گاز در زمستان گفت: در 
پایان برنامه ششم مقرر شده بود به ظرفیت تولید گاز یک میلیارد و 
250 میلیون متر مکعب برسیم. متأسفانه این اتفاق نیفتاد؛ چون در 
دوره قبل این سرمایه گذاری ها انجام نشده بود و توسعه میادین از 
جمله پارس جنوبی و بلال صورت نگرفته بود؛ بنابراین به آن عدد 
یک میلیارد و 250 میلیون متر مکعب نرسیدیم و عدد ما حول و 
حوش 830 تا 840 میلیون متر مکعب گاز شیرین است و در نتیجه 
این ناترازی به خصوص در فصل زمستان شاید تا نزدیک عدد 
230 تا 240 میلیون متر مکعب می رسید.وی گفت: در سال 1400 
با توسعه فازهای جدید و میادین گازی و تکمیل فازهای پارس 
جنوبی و توسعه میادین مشترک مثل بلال و کیش و میادین نفت 

مناطق مرکزی، بحث ناترازی را کمتر می کنیم.
وی در مورد زمان صفر کردن ناترازی گفت: خوشبختانه در این 
دولت تمامی میادین مشترک را تعیین تکلیف کردیم و برنامه 
زمانبندی داده شــده و قرارداد بسته شده است. در در نیمه دوم 
سال 1403 حداقل فاز 1 میدان کیش را می توانیم داشته باشیم. 
بحث میدان بلال را داریم که با عراق مشــترک است وتوسعه 
میدان بلال را هم شــروع کرده ایم و چاه اول آن را هم حفاری 
کرده ایم. با توسعه میادین به مرور میزان ناترازی از بابت عرضه 
و تولید رفع می شــود و بحث دیگر آن هم بهینه سازی مصرف 
است که مردم باید در آن زمینه همکاری کنند. اوجی درباره بحث 
ذخیره ســازی گفت:بحث ذخیره سازی گاز در 7، 8 سال گذشته 
مغفول مانده بود و اتفاق خاصی رخ نداده بود. اگر ذخیره ســازی 
هم انجام شده بود مربوط به سال 1388 تا 90 بود ولی بعد از آن 

متاسفانه در حوزه ذخیره سازی اتفاق خاصی نیفتاده بود. ما به طور 
جدی بحث ذخیره سازی را شروع کردیم؛ به خصوص در شوریجه 
در حوزه میدان خانگیران، ســمت شمال شرق کشور که سال 
گذشته در سفر استانی دکتر رئیسی عملیات اجرایی آن شروع 
شد. همچنین فاز 2 میدان سراجه که سمت قم است و دومین 
میدان ذخیره سازی است. از زمان شروع دولت بحث ذخیره سازی 
گاز را که به رفع مشکل ناترازی کمک می کند به صورت جدی 

دنبال کرده ایم.
اوجی در خصوص فشارافزایی چاه های نفت و گاز گفت: برای 
موضوع فشار افزایی هم در چند سال گذشته هیچ برنامه ای وجود 
نداشت. هنگامی که برداشت از یک میدان گازی یا میدان نفتی 
شــروع می شود پس از مدتی افت فشار و سپس افت تولید پیدا 
می شــود و نیاز است برای حفظ و نگهداشت تولید برنامه ریزی 
صــورت بگیرد. در میادین نفتی باید تزریق آب صورت بگیرد و 
فشار مخزن افزایش یابد و افت فشار کمتر شود و تولید را حفظ 
کنیم. در میادین گازی هم باید با کمپرســورهایی که طراحی 
می شــود فشار گازی که به ســطح چاه می رسد تقویت شود و 
افزایش یابد و به سمت پالایشگاه هدایت شود. فشارافزایی بر روی 
میدان پارس جنوبی مغفول مانده بود و بلاتکلیف بود و خوشبختانه 
ما درباره آن مطالعه به صورت جدی انجام دادیم. مطالعات پایه 
و مهندسی آن رو به اتمام است و با شرکت های توانمند داخلی 
هم وارد مذاکره شده ایم که ان شاءلله در قالب یک کنسرسیوم با 
استفاده از توان و ظرفیت داخل با احداث چهار هاب، که هر هاب 
3 یا 4 سکو خواهد داشت، عملیات اجرایی بحث فشارافزایی هم تا 
پایان امسال شروع می شود و به مرور هر یک از هاب ها به مرحله 

بهره برداری می رسد.
اوجی درباره اهمیت فشارافزایی میدان پارس جنوبی توضیح 
داد: مــا از میدانی صحبت می کنیم که روزانه 700 میلیون متر 
مکعب گاز یعنی 70 درصد تولید گاز کشور از آن صورت می گیرد 
و نزدیک 50 درصد خوراک پالایشگاه های نفتی ما که تولید بنزین 
می کنند از میعانات گازی میدان پارس جنوبی است. میعانات گازی 
این میدان روزی تقریباً 700 یا 750 بشکه است و بنابراین باید 
تولید این میدان برای سالیان متمادی حفظ شود. فشار افزایی بر 
روی میادیــن گازی در دریا برای اولین بار در این دولت صورت 
می گیرد. فشار افزایی را هم با ظرفیت پیمانکاران داخلی انجام 

خواهیم داد.
اوجی در خصوص صرفه جویی ارزی به دلیل اســتفاده از توان 
متخصصان داخلی گفت: قراردادی که توتال برای توسعه این 
میدان بسته بود4.8 میلیارد دلار بود. با ابتکار متخصصان صنعت 
نفت و جابجایی سکوی پارس جنوبی نزدیک 800 میلیون دلار 
صرفه جویی در همین مرحله صورت گرفته به اضافه اینکه 4 سال 

زودتر پروژه را انجام داده ایم.
اوجی در خصوص جذب سرمایه برای تکمیل زنجیره در صنعت 
نفت گفت: نظام در منطقه عســلویه تاکنون 150 میلیارد دلار 
سرمایه گذاری کرده است؛ هم در بخش بالادست توسعه فازهای 
پارس جنوبی و هم در بخش پایین دست که بحث پالایشگاه ها و 

پتروپالایشگاه ها مطرح است.
وی افزود: احداث پترو پالایشــگاه ها را به طور جدی شــروع 
کرده ایم. در بحث سوخت مایع هم ناترازی داریم زیرا در سال های 
گذشته اعتقادی به ساخت پالایشگاه نفت نداشتند و از همین ده 

پالایشگاه موجود استفاده می کردند. دو کار بزرگ را شروع کردیم: 
یکی کیفی سازی و ارتقای کیفیت سوخت پالایشگاه ها و دیگری 
هم افزایش ظرفیت پالایشــگاه ها که این اقدام در پالایشگاه 
اصفهان صورت گرفته است و تولید 15 میلیون لیتر گازوئیل یورو 

5 به مرحله بهره برداری رسیده است.
وی درباره احداث پترو پالایشگاه ها گفت: با پتروپالایشگاه ها از 
خام فروشی جلوگیری می کنیم )چه در حوزه گاز و چه در حوزه 
نفت( و ارزش افــزوده ایجاد می کنیم که هم اقدامی در جهت 
اقتصاد مقاومتی است و هم تحریم ناپذیر است. در صورتی که 
نفت خام تبدیل به فرآورده شود در دنیا خواستار زیاد دارد و ما هیچ 
مشکلی برای فروش فراورده های نفتی نداریم. در حال ارتقای 
کمی و کیفی پالایشگاه های فعلی هم هستیم تا به مرور بتوانیم 

ناترازی را در بخش سوخت مایع از بین ببریم.
وزیر نفت درباره طرح های نیمه تمام وزارت نفت در شروع دولت 
سیزدهم گفت: از ســال 1400 تا 1401 موفق شدیم 34 پروژه 
نیمه تمام را به بهره برداری برســانیم )به ارزش 12 میلیارد دلار( 
از جمله پالایشگاه فاز 14 پارس جنوبی، فاز دوم پالایشگاه نفت 
آبادان با ظرفیت 210 هزار بشکه همچنین جمع آوری گازهای 
مشعل در منطقه هویزه که از بزرگ ترین پروژه های نیمه تمام بود 

و خوشبختانه به بهره برداری رسید.
اوجی در خصوص ورود وزارت نفت به بحث فراسرزمینی توضیح 
داد: در ساخت پالایشگاه های نفت و گاز و احداث پتروشیمی ها 
و بحث توســعه میادین در دریا و خشــکی حفــاری چاه های 
افقی خودکفا شــده ایم و امروز این توانمندی را داریم که سراغ 
پالایشگاه های فراسرزمینی برویم. نزدیک 30 کشور در لیست 
تحریم های آمریکا هستند که جمهوری اسلامی ایران در صدر 
آن ها قرار دارد. در همه بخش های وزارت نفت خودکفا هستیم 
به همین خاطر خیلی از کشورهایی که تحریم آمریکا سراغ آن ها 
آمده است در بحث افزایش ظرفیت پالایشگاه ها، پالایشگاه سازی 
و اورهال کردن و حتی توسعه میادین به سراغ ایران می آیند. با 
بعضی از این کشورها هم قراردادهای بسیار خوبی منعقد شده 
است. وی گفت: امروز در سراسر صنعت نفت حتی یک کارشناس 
خارجی هم نداریم. سال گذشته حدود 2 میلیون و هشتصد هزار 
قطعه توسط سازندگان داخلی تولید و به کشورهای خارجی صادر 

شد.
وی در خصوص خبرهای خوب وزارت نفت در هفته دولت به 
موارد زیر اشاره کرد: بحث فروش 87 میلیون تن میعانات گازی 
روی آب، افزایش سرمایه گذاری ها در حوزه وزارت نفت از 12 هزار 
میلیارد دلار در ســال گذشته به 15 میلیارد دلار در سال جاری، 
افزایش نفت به 3 میلیون و سیصد هزار بشکه در روز و تا پایان 
شهریور ماه به 3 میلیون و چهارصد هزار بشکه در روز، تولید گاز 
فراتر از یک میلیارد متر مکعب و تولید محصولات پتروشیمی 

بیش از 95 میلیون تن در سال.
وی در خصوص طرح های ویژه هفته دولت گفت: بزرگ ترین 
این طرح هــا به جز فاز 11 پارس جنوبی، احداث خطوط انتقال 
گاز به خصوص در منطقه استان سیستان و بلوچستان و بحث 
تولید کاتالیست ها است که قبلا وارد کننده آن بودیم و تولید آن 
توسط شرکت های دانش بنیان اتفاق افتاد؛ همچنین 130 هزار 
تن افزایش تولید نفت از میادین مشترک نفتی و میادین مستقل و 

اضافه شدن 130 هزار بشکه نفت به تولید نفت کشور.

وزیر نفت خبر داد:

800 میلیون دلار صرفه جویی با ابتکار متخصصان داخلی در پارس جنوبی

ایستگاه تقویت فشار گاز آرادان، درس آموخته ای از دل صحرا
در جغرافیایــی بیابانی، جایــی در 35 کیلومتری 
شهرستان آرادان استان سمنان که تابستان هایی 
بســیار گرم و زمســتانی زمهریر دارد، مردمانی 
ســخت کوش در گمنامی مطلق به اجرا و تکمیل 
طرحی بزرگ مشغولند که حاصلش سامان و سرای 
هموطنان ما را در سمنان، خراسان ها و گلستان گرم 

خواهد کرد.
آرادان که همواره به قلعه تاریخی خود مشهور بوده است، حالا در 
مجاورت خویش مجموعه ای مملو از تجهیزات و تأسیساتی گازی 
را به اختیار گرفته که می تواند چند استان کشور را از دردسرهای 
موجود برهاند. این کار در حالی محقق شده که کسی از چند و 
چون اجرای اعجاب آور آن خبر ندارد. این بی خبری بدون تردید 
به این دلیل است که مجریان مشغول به کار در زیر تیغ آفتاب این 
طبیعت زمخت، اصراری بر رسانه ای کردن فعالیت خود نداشته و 
ندارند و تنها به حاصل مطلوب آن که همانا حفظ و تأمین منافع 

ملی است توجه کرده اند.
طرح ایســتگاه تقویت فشــار گاز آرادان که با نام شهید عزیز 
رفیعی راد مزین شــده از طرح های ده گانه ای است که شرکت 

مهندسی و توسعه گاز ایران آن را در این منطقه در دست گرفته 
تا از این رهگذر نیازهای گازی استان های گفته شده را که پیش از 

این با کمبود گاز حاصل از کاهش فشار روبه رو بودند تأمین کند.
این اقدام در گفتار ساده است، اما وقتی در این جغرافیای خشن، از 
نزدیک، عرق ریزان کارگران و مهندسان و متخصصان صنعت گاز 
ایران را می بینی، بی شک شگفت زده خواهی شد. حمل و نصب 
تجهیزات سنگین و پیچیده ای که تماماً توسط تولیدکنندگان 
وطنی ساخته شده تا در این منطقه که در مسیر مشهد مقدس 

قرار دارد به بهره برداری برسد.
در همه ماه های گذشــته بی آنکه کسی چندان در جریان کار 
قرار گرفته باشد مردان بی ادعای ایرانی پروژه ای برای تثبیت و 
تأمین فشار گاز استان های شمال و شمال شرق کشور را در دست 
گرفته اند تا زمستان های سرد مناطق یادشده هیچ هموطنی را آزار 

ندهد و صنعتگران قطعی گاز نداشته باشند.
مسیر خط اصلی 48 اینچ شمال - شمال شرق کشور حالا با 
اجرای این طرح، ظرفیت انتقالی بزرگ تر از پیش را در خود تثبیت 
خواهد کرد. خطی که پیچاپیچ بودن و طویل بودن آن تا پیش 
از این، دست و بال مدیران گاز را بسته بود و فشار کاهش یافته 

و افزایش مصرف برایشان همواره مشکل ساز شده بود. کارگران 
و مهندسان ایستگاه شهید رفیعی راد آرادان مجموعه ای را مهیا 
کردند که اینک می تواند هر روز 10 میلیون مترمکعب گاز بیشتری 
را به مقاصد خود در مناطق شمال و شمال شرق کشور برساند. 
این حرکت توسعه ای در حالی انجام شده است که این ایستگاه 
قادر است ظرفیت انتقال گاز را از 60 به 70 میلیون مترمکعب در 
روز برساند.بله! ظرفیت انتقال این خط تا پیش از این 60 میلیون 
مترمکعب بود و کسی فکر نمی کرد بتوان در بازه زمانی کوتاه، آن 
هم در حالی که همه از سرمایه گذاری های حوزه توسعه گاز ناامید 
شده بودند، تشکیلاتی را در میانه راه پایتخت به سمنان، به سامان 
برساند که افزایش ظرفیت انتقال آن، گره های همیشگی را باز 
کند. اغراق نیست اگر گفته شود این کار تحسین برانگیز است، 
زیرا در چنین موقعیتی، در مدت زمانی کوتاه اجرا شده و عنقریب 

است که راه اندازی شود.
همچنین تحلیل های رســانه ای در این زمینه که ایرانی ترین 
ایستگاه تقویت فشار گاز پیش از آغاز پاییز راه اندازی می شود نه 
تعریف و تمجید دســتگاه اجرایی است و نه ستایش مدیران و 
کارکنانی که با زحمت فراوان، بیش از 90 درصد کالاهای پروژه 

آرادان )از جمله توربوکمپرسور، سیستم کنترل ظروف تحت فشار، 
برق و شیرآلات( را توسط شرکت های ایرانی تأمین کرده اند.

طبیعت سخت و چالش برانگیز این منطقه، اجرای چنین پروژه ای 
را سخت کرده بود، اما همت و تلاش نیروهای بومی کاری را به 
انجام رساند که با 90 درصد داخلی سازی، تأسیسات تقویت فشار 
گاز آرادان نقطه عطفی شود برای اجرای پروژه های مشابهی از 
این دست در سراسر کشــور. این باور در حالی به منصه ظهور 
رسید که برای هر تأسیســات تقویت فشار گاز باید 70 تا 100 

میلیون یورو هزینه کرد.
در حقیقت اجــرای پروژه با اتکا به تجهیــزات پیچیده ای از 
این ســنخ، نشــان داد نه تنها نیازی به سرمایه گذاری و حضور 
شــرکت های خارجی و صرف منابع بزرگ مالی برای تهیه و 
تدارک قطعات و ماشین آلات نیست، بلکه درس آموخته های این 
تجربه بزرگ را می توان به کشورهای دیگر نیز منتقل و طرح های 

توسعه ای آنها را به شکل صفر تا صد محقق کرد.
برای مهندسان و کارکنان شرکت مهندسی و توسعه گاز ایران 
که پیش از این با عبور خط لوله گاز از زیر بستر خلیج فارس به 
شیوه حفاری جهت دار افقی با طول 3 هزار متر و قطر 30 اینچ، 

رکوردی تازه در دنیا ثبت می کنند، اجرای ایستگاه تقویت فشار گاز 
آرادان یک نمره ممتاز دیگر است که در کارنامه موفقشان ثبت 
می شود و صد البته که سود صرفه جویی های آن کام اقتصاد کشور 

و مردم را شیرین می کند.
ظرفیت های سرشار سازندگان و پیمانکاران داخلی با حمایت 
دولت اینک احداث این طرح را به صورت EPC و در کیلومتر 
35 شهرســتان آرادان به انجام رسانده و تثبیت مراحل طراحی 
تفصیلی، مهندسی کالا، خرید ملزومات و تجهیزات موردنیاز پروژه 
بر اساس نتایج طراحی تفصیلی و متعاقباً اجرای عملیات سیویل، 
مکانیــکال، Piping، الکتریکال، ابزاردقیق تا مرحله نصب و 
راه اندازی و تحویل به بهره بردار را به دستاوری تبدیل کرده است 
که توان ایرانی را در حوزه های فنی صنعت گاز بیش از پیش به 
رخ می کشد.بی تردید باید به احترام همه زحمتکشانی که این طرح 
را فارغ از جهت گیری های سیاسی و مدیریتی اجرایی کردند، کلاه 
از سر برداشت و به محصول کارشان غبطه خورد و به خود بالید. 
بالندگی احترام برانگیزی به قیمت غرور ملی مردمانی که در این 
کارزار از هیچ خدمتی دریغ نداشتند و آنچه را در چنته بود بی شائبه 

و خالصانه تقدیم صنعت گاز ایران کردند.


